
3. august 2010

Besvarelse af forsvarsudvalgsspørgsmål nr. 262 stillet af folketingsmedlem Frank Aaen, EL.

Spørgsmål nr. 262:

I forlængelse af ministerens svar på FOU alm. del – spm. 250 finder ministeren ikke, at det 
er nødvendigt med en klar registrering af omfanget af psykiske skader hos soldater?

Svar:

Til brug for Forsvarsministeriets besvarelse er Forsvarskommandoen anmodet om en 
udtalelse. Forsvarskommandoen har i den anledning oplyst følgende:

”Forsvarskommandoen har en forventning om, at resultatet af undersøgelsen af 
de soldater, der var udsendt til Afghanistan og Kosovo i perioden fra februar til 
august 2009 før, under og efter udsendelsen (jf. svar på spørgsmål 260), vil give 
en værdifuld ny viden om omfanget af psykiske skader hos soldater samt 
årsagssammenhæng på området.

Det kan endvidere konstateres, at registrering af psykiske skader hos soldater 
finder sted i forbindelse med tilkendelse af arbejdsskadeerstatning eller pension 
på psykisk indikation.

Endvidere sker der også registrering af belastninger af forskellig karakter i 
forbindelse med opfølgningsundersøgelsen (jf. svar på spørgsmål 261).

Endelig åbner der sig nye muligheder for registreringer og udarbejdelse af 
statistiske materialer med indførelsen af Elektronisk Patient Journalsystem i løbet 
af efteråret 2010 (jf. svar på spørgsmål 260).”

Jeg kan henholde mig til det af Forsvarskommandoen oplyste og tilføje, at jeg finder det 
vigtigt, at der så vidt muligt foretages registrering af psykiske skader, herunder med henblik 
på i muligt omfang at forebygge fremtidige skader. Som det fremgår af mit samtidige svar 
på forsvarsudvalgsspørgsmål nr. 260, er der dog en række udfordringer forbundet med 
registreringen af psykiske efterreaktioner, ligesom egentlig psykiatrisk behandling udføres af 
en psykiater i det civile sundhedsvæsen og ikke af forsvarets psykologer. 
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